
J.L.J. Hendriks en R. Nas 

Steeds meer natuur in het Nederlandse bos 

Er staat nu tien maal zoveel 
bos in Nederland als 100 
jaar geleden. Het huidige 
bosareaal is 340.000 ha, 10 
% van het landoppervlak. 
Het zwaartepunt van de 
bosaanleg lag in de dertiger 
jaren. Heidevelden waren 
voor de landbouw niet 
langer nodig dankzij het 
gebruik van kunstmest. Het 
was de tijd van groot- 
schalige werkgelegen- 
heidsprojecten. De 
bosaanleg was in de eerste 
plaats gericht op de 
produktie van mijnhout. De 
nieuwe bossen bestonden 
uit vlaktegewijs aangelegde 
monoculturen van grove 
den, fijnspar en lariks. Vanaf 
de vijftiger jaren was 
rationalisatie het leidende 
principe, en werden de 
bossen ingericht op 
inzetbaarheid van machines. 

De stormen van 1972 en 1973 heb- 
ben de discussie over in natuur in 
het bos op gang gebracht. Het na- 
tuurbeschermingsjaar N70 heeft in 
Nederland veel mensen bewust 
gemaakt van de dramatische ach- 
teruitgang van planten en dieren, 
die zich voltrok in deze intensief 
gebruikte hoek van Europa ten ge- 
volge van stadsuitbreidingen, in- 
dustrialisatie, nieuwe wegen en 
een intensieve landbouw. De bos- 
sen vormden daarop een gunstige 
uitzondering. Door het ouder wor- 
den van de opstanden was de be- 
tekenis van deze gebieden voor de 
natuur steeds belangrijker gewor- 
den. De stormen brachten aan het 
licht, dat het Nederlandse bos een 
kunstmatige en kwetsbare struc- 
tuur en samenstelling had. Zo ont- 
stond er een discussie met 
een maatschappelijke invalshoek, 
waarbij de betekenis van het bos 

voor de recreatie, landschap en 
natuurbehoud centraal stond, en 
met een vaktechnische bosbouw- 
kundige invalshoek, waarbij be- 
drijfskundige mogelijkheden en ri- 
sico's aan de orde waren. 

Welke natuur? 
De ouder wordende bossen bo- 
den voor de vogelwereld een 
steeds beter biotoop. De zangvo- 
gels reageerden daar op met 
groeiende populaties. Ook de 
roofvogels gingen spectaculair in 
aantal vooruit, vooral toen persis- 
tente bestrijdingsmiddelen in de 
landbouw verboden werden. Met 
de vegetatie in bossen was het 
minder positief gesteld. De toene- 
mende luchtverontreiniging zorg- 
de voor eutrofiëring met vergras- 
sing van de vegetatie als gevolg. 
Deze groei van de natuur in het 
kielzog van de bosontwikkeling 
speelde eigenlijk geen rol bij de 
discussie over meer natuur in het 
bos. De acties van de natuur-pro- 
motors richtte zich vooral op de 
kunstmatige structuur van het bos. 
Zij wezen op de rol die natuurlijke 
processen zouden kunnen spelen: 
begrazing om de open plekken in 
het bos langer open te houden, 
predatie in plaats van jacht, dood 
hout als biotoop voor gespeciali- 
seerde diersoorten. 
Door levensgemeenschappen 
compleet te maken en dieren hun 
natuurlijk gedrag terug te geven, 
zou het bos weer als een echt 
ecosysteem gaan functioneren. 
De discussie werd gefocust op 
de Veluwe, een bosgebied van 
70.000 ha. De herintroductie van 
de wolf werd voor dit gebied 
voorgesteld, alsmede de het uit- 
zetten van grote grazers zoals wi- 
sent, runderen en paarden. 

Welke bosbouw? 
Zolang er in Nederland van een 

professionele bosbouw sprake is, 
wordt er ook al een discussie ge- 
voerd tussen de aanhangers van 
op de natuur georiënteerde vor- 
men van bosbeheer en de planta- 
ge-bosbouw. Aanvankelijk kon- 
den individuele bosbouwers hun 
idealen van meer natuurlijke vor- 
men van bosbouw realiseren, zo- 
als van Schermbeek en Blokhuis. 
Hun werk is echter in de rationali- 
satiegolf van de vijftiger jaren gro- 
tendeels teniet gedaan. De stor- 
men van 1972 en 1973 hebben 
echter de bedrijfskundige risico's 
van deze aanpak aangetoond. 
Tegelijk was op veel plaatsen in 
Nederland de ontwikkeling van 
bodem en opstanden zo ver ge- 
vorderd, dat de juiste condities 
voor natuurlijke verjonging waren 
ontstaan. De bosbouwers werden 
geconfronteerd met een geheel 
nieuw verschijnsel. Met de moge- 
lijkheden van natuurlijke verjon- 
ging in kleinschalige verjongings- 
eenheden is sindsdien uitgebreid 
geëxperimenteerd. 

De verzoening in het beleid 
Het "Meerjarenplan Bosbouw" 
van 1984 is het eerste beleidsdo- 
cument over de bosbouw in 
Nederland. Hierin is de contro- 
verse tussen natuurbehoud en 
bosbouw op bestuurlijk vlak bij- 
gelegd. Natuurbehoud werd als 
één van de functies van het bos 
erkend. Het beleid werd erop ge- 
richt om in het overgrote deel van 
de bossen houtproduktie, recre- 
atie en natuurbehoud een gelijk- 
waardige rol te laten spelen. 
Daarnaast is er voor gekozen om 
in 18% van het bos de natuur- 
functie het belangrijkste te laten 
worden. Dat betekent dat alle be- 
heersmaatregelen in deze bos- 
sen erop gericht moeten zijn om 
de natuur beter te laten functio- 
neren. Houtoogst is voorlopig op 
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de meeste plaatsen mogelijk en 
gewenst om in het bos een meer 
gevarieerde structuur en samen- 
stelling te laten ontstaan. 
Over het percentage van 18% 
zijn heftige publieke discussies 
gevoerd. Toen in 1991 de gege- 
vens van de vierde bosstatistiek 
werden gepubliceerd bleek, dat 
in de tijd rond 1985 30% van het 
bosareaal door de eigenaren be- 
heerd werd met natuurbehoud 
als hoofddoelstelling. De over- 
heid, particuliere natuurbescher- 
mingsorganisaties en particuliere 
boseigenaren waren in deze 
groep in gelijke mate vertegen- 
woordigd. De praktijk bleek al 
weer verder te zijn dan het be- 
leid. In het meest recente Bos- 
beleidsplan (1993) is door de 
overheid een duidelijke keuze 
gemaakt voor natuurvolgend 
geïntegreerd bosbeheer. 
Het beleid werd doorgetrokken in 
organisatorisch opzicht. Binnen 
het Staatsbosbeheer werd in 
1985 en 1988 gereorganiseerd, 
met als doel een integratie van 
natuurbehoud en bosbouw bij 
het beheer van de staatsterrei- 
nen. Een zelfde fusie volgde bij 
de rijksonderzoeksinstituten in 
1993, bij de beleidsdirecties op 
het ministerie in 1991 en 1994 en 
bij de adviesraden in 1994. 

Geïntegreerd bosbeheer in 
de praktijk 
De maatschappelijke oriëntatie 
speelt bij de bosbeheerder van nu 
een grote rol bij het kiezen van 
doelen en methodieken. Hij denkt 
na over de mogelijkheden van 
bosontwikkeling en de bijpassen- 
de technieken. De studiegroep 
Pro Silva organiseert drukbezoch- 
te thematische excursies om aan- 
pak van geïntegreerd bosbeheer 
in concrete bossen te bediscus- 
siëren. Het in de praktijk brengen 
van een natuurvolgend bosbeheer 
is geen gemakkelijke stap. De 
consequenties van kleinschalige 
vormen van beheer moeten gro- 

tendeels nog uitgewerkt worden. 
Veel aandacht wordt nu gericht op 
de dunningen. Door meer te dun- 
nen ontstaat er beter bos. In 
plaats van veel dunne bomen een 
beperkt aantal dikke, kwalitatief 
hoogwaardige bomen, en letterlijk 
ruimte voor de natuur. Klein- 
schalige eindhak is een volgende 
stap, maar daar is men op de 
meeste plaatsen nog niet aan toe. 
In bossen met natuur als hoofd- 
doelstelling worden nieuwe we- 
gen bewandeld. Er wordt geëxpe- 
rimenteerd met de rol van grote 
planteneters in het bos. De belem- 
meringen voor het rondtrekken 
van edelherten op de Veluwe wor- 

den opgeheven. Schotse hoog- 
landers begrazen heide en bos- 
sen in grote complexen. Op drie 
plaatsen zijn langs de grote rivie- 
ren bevers geherintroduceerd. 
Natuurontwikkeling op voormalige 
landbouwgronden in de Ecologi- 
sche Hoofdstructuur leidt tot 
spontane bosvorming. 
Natuur is een geaccepteerd gege- 
ven geworden in het denken en 
handelen van de bosbeheerder. 
Van strijd is geen sprake; het wordt 
als een verrijking ervaren. En bij dit 
alles is er sprake van een nog 
steeds toenemende houtoogst. 

NEDERLANDS BOSBOUW TIJDSCHRIFT 1996 


